
 

 

1 
 

 

 

PROGRAM MANAGERIAL 
 

PENTRU FUNCȚIA DE DECAN AL 

FACULTĂȚII DE PSIHOLOGIE ȘI ȘTIINȚE ALE EDUCAȚIEI 

2020 – 2024 

 

 

CREATIVITATE, TRANSPARENȚĂ, SOLIDARITATE 

Conf. univ. dr. Ștefan Boncu 

 

 

 

I.  Preambul 

II. Misiune și obiectiv fundamental 

III. Educație și formare profesională 

IV. Cercetarea științifică și formarea tinerilor cercetători 

V. Comunitatea academică 

VI. Cooperarea internațională 

VII. Cooperarea cu mediul economic și social 

VII. Considerații finale 

 

 



 

 

2 
 

 

I. PREAMBUL 

 

  Strategia de dezvoltare a Facultății de Psihologie și Științe ale Educației pe care o vom 

descrie în acest program managerial se circumscrie în mod fundamental Cartei 

Universității ”Alexandru Ioan Cuza” și programului managerial al Rectorului, prof. dr. 

Tudorel Toader. Ca parte componentă a Universității, Facultatea noastră va respecta întru 

totul prevederile Cartei și va particulariza obiectivele și direcțiile generale de dezvoltare 

instituțională prevăzute în programul managerial rectoral la specificul activităților didactice și 

de cercetare din domeniile psihologiei și ale științelor educației.  

  Nu voi face aici un bilanț amănunțit al mandatului care se încheie. Voi constata doar 

că el a fost dedicat, în mare măsură, ameliorării înzestrării materiale a Facultății, și voi 

menționa trei realizări pe care le consider importante: împreună cu echipa de la Decanat, m-

am străduit să asigur spații individuale de lucru dotate decent, am inițiat renovarea radicală a 

Bibliotecii de Pedagogie, Psihologie și Educație Fizică și am contribuit la schimbarea 

tâmplăriei exterioare și interioare din întregul Corp D.  

În opinia mea, perioada a fost, în mod esențial, una de consolidare, în care s-au creat, 

în plus, multe premise pentru realizări ulterioare mai însemnate. Mandatul 2016 - 2020 a fost 

unul echilibrat și stimulator pentru Facultatea de Psihologie și Științe ale Educației, cu 

rezultate științifice remarcabile, cu sesiuni reușite de admitere, cu recrutări inspirate și cu 

investiții consistente, puse în folosul întregii comunități FPSE, cadre didactice titulare și 

asociate, studenți, doctoranzi, cercetători, personal didactic auxiliar. Desigur, se cuvine să 

precizez că Facultatea a beneficiat în acest interval de climatul economic și științific generat 

de conducerea Universității, precum și de sprijinul nemijlocit al acesteia.    

În mod normal, un al doilea mandat vizează consolidarea și dezvoltarea rezultatelor 

obținute în perioada anterioară. Voi urmări aceste lucruri, cu siguranță, dar voi opera și câteva 

schimbări, pentru că au fost și estimări greșite, ținte false, strategii eronate, obiective prea 

facile sau, dimpotrivă, inabordabile. De altminteri, acest proiect de management conține 

propuneri menite să îndrepte astfel de greșeli și, de asemenea, reia propuneri vechi care n-au 

fost puse în aplicare.   
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Pe de altă parte, îmi doresc să profităm de schimbările care au avut loc între timp - și 

nu numai de schimbările pe care le-a produs echipa de la decanat. Bunăoară, accesul la 

cunoaștere a continuat să se democratizeze, soft-urile anti-plagiat s-au perfecționat, cărțile au 

devenit tot mai mult ebook-uri, iar platformele de live streaming tind să înlocuiască 

interacțiunile didactice față-în-față.  

Noul mandat, în eventualitatea în care voi obține numirea ca decan al Facultății, va fi 

pus în slujba sprijinirii activității de cercetare pe toate căile, a continuării intense a 

investițiilor, a încurajării inovațiilor didactice, a creșterii numărului studenților dar și a 

angajabilității lor, a ameliorării reale a climatului organizațional și a promovării persistente a 

brandului științific și educațional care este Facultatea de Psihologie și Științe ale Educației. 

Îmbunătățirea continuă a climatului organizațional va reprezenta o preocupare 

fundamentală, întrucât am convingerea fermă că aceasta este cheia acțiunilor eficiente 

întreprinse în cadrul Facultății, precum și a satisfacției individuale. Cred că trebuie promovate 

munca în echipă și incluziunea și, pe de altă parte, loialitatea față de Facultate și respectul 

pentru tradiția noastră. Cred că trebuie sprijinită de către noi toți aspirația fiecăruia de a 

accede la poziții superioare în ierarhia didactică universitară și cred că Facultatea trebuie să 

funcționeze ca mediul optim în care toți membrii să-și dezvolte și să-și exerseze 

competențele. Cred, de asemenea, că leadership-ul participativ, care ar trebui să ne 

caracterizeze, înseamnă participarea unui număr cât mai mare de membri ai organizației la 

decizie, fără a compromite însă aspectul practic al procesului de luare a deciziei.   

Cred că respectul muncii de orice tip (de cercetare, didactică sau administrativă) 

desfășurată în slujba dezvoltării Facultății și respectul contribuției fiecăruia ar trebui să 

constituie atitudini colegiale definitorii. Se cuvine, în opinia mea, să înțelegem că, în mod 

esențial, contribuția fiecărui membru la dezvoltarea Facultății este specifică. Nu putem 

contribui la fel și nu putem pretinde celorlalți să aducă o contribuție absolut identică celei pe 

care o avem noi. Dimpotrivă, efortul susținut și buna credință ale celuilalt ar trebui să 

reprezinte, în ochii fiecăruia dintre noi, premise ale unei contribuții substanțiale și demne de 

respect la evoluția pozitivă a Facultății. 

Cred că fiecare dintre noi are un aport implicit la evoluția Facultății, aport ce constă în 

meritele științifice și didactice personale. Dar cred, în același timp, că există și un aport 

voluntar, conștient, activ, iar acesta se cuvine apreciat cu atât mai mult. De aceea, voi favoriza 
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recompensarea membrilor care promovează Facultatea în mod intenționat, planificat și care 

servesc interesele noastre comune în aceeași manieră. 

 

II. MISIUNE ȘI OBIECTIV FUNDAMENTAL 

 

  Misiunea Facultății de Psihologie și Științe ale Educației a fost redefinită la începutul 

mandatului anterior și consider că noua viziune, aflată în deplin acord cu documentul 

fundamental al Universității ”Alexandru Ioan Cuza”, Carta, își păstrează valabilitatea. De 

altminteri, misiunea unei organizații (care descrie starea dorită după o perioadă relativ 

îndelungată, determină direcțiile de dezvoltare și motivează acțiunile membrilor) n-ar trebui 

să se schimbe în funcție de contexte minore.  

  Prin urmare, am convingerea că formularea următoare constituie  exprimarea precisă a 

misiunii Facultății: să contribuie prin demersuri de cercetare originală la dezvoltarea 

cunoașterii psihologice și pedagogice, să educe pentru exercitarea cu eficiență și bună 

credință a profesiilor din domeniile psihologiei și științelor educației, să asigure 

studenților săi experiențe sociale și de învățare de cea mai înaltă calitate și să 

augmenteze, prin aplicarea și transferul cunoștințelor, prosperitatea comunității locale 

și a societății românești în ansamblul ei.  

  Învățământul rămâne componenta de bază a misiunii noastre, pentru că el ne 

întemeiază relația cu beneficiarii direcți ai activității noastre, studenții. Se cuvine totuși 

precizat că studenții nu sunt doar beneficiari, ci și parteneri activi, începând chiar cu anul I, ai 

cadrelor didactice din Facultate. 

  Cercetarea este componenta căreia îi vom aloca treptat cel mai mult timp și cele mai 

valoroase resurse. Ea reprezintă, în plus, ceea ce ne poate diferenția vizibil în raport cu 

celelalte facultăți de profil din țară și din străinătate. Sunt conștient că o identitate pregnantă a 

Facultății noastre și un prestigiu considerabil și binemeritat nu se pot obține decât prin 

cercetare creativă.  

  Serviciile de calitate aduse comunității sunt parte integrantă a ceea ce asumăm ca 

misiune a Facultății. Avem obligația de a aplica în folosul conorășenilor și concetățenilor 

noștri ceea ce știm. Iar dacă vom transfera către comunitate descoperirile noastre obținute în 



 

 

5 
 

urma unor procese creative, putem face chiar ca societatea sau comunitatea în care trăim să 

aibă avantaje în raport cu altele. 

  Preocuparea intensă și continuă pentru calitatea experienței studențești întregește 

această misiune. Unul dintre obiectivele importante enunțate în acest plan managerial este 

amplificarea identificării cu Facultatea, la nivelul personalului didactic, dar și al studenților. 

Cu siguranță, calitatea superioară a experiențelor sociale și de învățare va amplifica 

identificarea pentru studenți, ceea ce le va înlesni percepția valorilor noastre.  

  Obiectivul strategic fundamental, enunțat în planul strategic 2016 – 2020, pe care îl 

preluăm ca atare pentru următoarea perioadă de patru ani, cuprinzând toate elementele 

misiunii asumate și exprimând viziunea despre viitorul dezirabil al organizației noastre, îl 

reprezintă amplificarea și consolidarea impactului științific și educațional și a prestigiului 

Facultății de Psihologie și Științe ale Educației din cadrul Universității ”Alexandru Ioan 

Cuza” pe plan local, național și internațional. 

 

III. EDUCAȚIE ȘI FORMARE PROFESIONALĂ 

   

  În ceea ce privește funcția educațională a Facultății noastre, vom avea în vedere atât 

antrenarea capacității studenților de a se angaja, dezvoltarea lor personală, cât și, în mod 

esențial, ameliorarea condițiilor de învățare și a condițiilor de interacțiune informală a 

lor în cadrul Facultății. 

  În opinia mea, ar trebui să ne focalizăm (firește, treptat) eforturile de formare la 

nivel de master și doctorat. Nivelul de licență merită toată atenția noastră, însă acolo, chiar 

dacă formațiunile de curs sunt foarte mari, pot ține cursuri inclusiv aceia dintre noi care sunt 

mai puțin interesați de cercetare. Cei foarte performanți în domeniul cercetării ar trebui 

să-și concentreze eforturile educaționale mai ales la nivel masteral și doctoral, bineînțeles 

în condițiile în care vor primi garanții absolute de securitate financiară.  

  În ceea ce privește licența, cred că ar trebui să fim foarte atenți la extinderea ariei de 

recrutare a studenților, la calitatea cursurilor, seminariilor și a practicii, precum și la 

finalizarea onestă a studiilor. Este necesară, în opinia mea, organizarea unui sistem prin 

care studenții foarte buni să fie reperați și tutorați încă din anul I.  Propun să concepem 

programe individuale intensive pentru ei și să fie incluși foarte devreme în echipe de 
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cercetare. În felul acesta am putea fructifica potențialul lor, am pregăti în mod eficient 

candidați pentru școlile noastre doctorale și am forma, de fapt, resursa umană care să realizeze 

standarde de excelență în anii următori. 

  La nivel de studii doctorale, noi modelăm elita profesiilor noastre, de psiholog și de 

specialist în științele educației, iar această elită, conștientă de misiunea ei, nu poate fi formată 

decât de un învățământ puternic, animat de respectul pentru integritate si excelență. 

Dezvoltarea școlii noastre doctorale este o prioritate absolută a Facultății. De asta depind 

prestigiul nostru și finanțarea viitoare.     

  Absolvenții noștri ar trebui să formeze obiectul unei preocupări cu totul speciale 

a Facultății. Suntem de fapt o mare comunitate, care îi include, o comunitate a studenților și 

absolvenților Facultății de Psihologie și Științele Educației din Iași.  

  Măsuri concrete pe care le propun în cadrul strategiei privind educația și formarea 

profesională: 

1. Implicarea activă a Decanatului în atragerea studenților din toate zonele Moldovei la 

programele de licență, programele de masterat și de doctorat ale FPSE, prin conferințe, 

afișe, site-uri web, facebook, relații directe cu marile licee din Moldova etc.  

2. Pledez pentru înființarea Departamentului de Educație Specială, însă cu multă 

prudență, fără a perturba în nici un fel activitatea Departamentului de Științe ale 

Educației.   

3. Mă pronunț în favoarea înființării de noi specializări la licență, în măsura în care piața 

muncii ne va indica o astfel de posibilitate, în măsura în care vom dispune de resurse 

umane și materiale și numai după un calcul minuțios al costurilor și beneficiilor. Cred 

că trebuie să fim flexibili și foarte atenți atât la cerințele de pe piața muncii cât și la 

orientările pe care le manifestă absolvenții de liceu.  

4. Voi pleda pentru instituirea, la nivelul Universității, a unui premiu recompensând 

meritele didactice. 

5. Voi sprijini dezvoltarea formelor de pregătire din cadrul Departamentului pentru 

Pregătirea Personalului Didactic, inclusiv a masteratului didactic.   

6. Ar trebui să facem o distincție clară (din punct de vedere didactic) între licență și 

masterat (ultimul, o treaptă superioară de educație). Să păstrăm un bun nivel al 

discursului didactic și al materialelor didactice la licență, dar să ridicăm mult nivelul 

în fața studenților de la masterat.   



 

 

7 
 

7. Biblioteca de Psihologie și Pedagogie a trecut printr-o transformare complexă care se 

va încheia în toamna anului 2020. Mă voi implica activ pentru ca ea să devină un centru 

modern și atractiv de învățare pentru studenții noștri.  

8. Voi încerca să identific noi posibilități de amenajare a unor spaţii pentru activităţi 

didactice și voi propune continuarea contractului de închiriere de săli încheiat cu Liceul 

„Costache Negruzzi”.  

9. Cred că e necesar să continuăm să publicăm manuale atractive, diseminând teme noi, 

foarte actuale, din psihologie, pedagogie sau din educația specială. Faptul de a publica 

manuale inovative ar putea deveni o marcă a noastră, a Facultății de Psihologie și 

Științe ale Educației de la Iași. Astfel de manuale ar ilustra calitatea învățământului 

nostru și ar atrage candidați la licență și la masterat. 

10. Voi acorda o atenție mărită practicii de specialitate și practicii pedagogice, la 

nivelul licenței dar și la nivelul masteral.  

11. Sprijinirea studenților în activitățile lor de voluntariat. Ar trebui să avem informații 

despre activitățile de voluntariat pentru că ele indică felul în care studenții aleg să-și 

completeze formarea profesională de bază oferită de noi.  

12. Mă voi strădui să conving conducerea Universității să creeze locuri de interacțiune 

informală pentru studenții noștri. Am putea, de exemplu, amenaja o cafeteria în 

clădirea Facultății.  

13. Voi sprijini continuu activitatea celor două asociații studențești, inclusiv cu unele dotări 

materiale, dacă acest lucru va fi necesar.  

14. Voi solicita feedback în legătură cu pregătirea studenților noștri de la alumni, de la 

studenți și de la managerii organizațiilor proeminente pe piața muncii. 

15. Pe site-ul Facultatii ar trebui sa apară fiecare promoție anterioară, de la Pedagogie, 

Psiho-Pedagogie, Pedagogia Învățământului Primar și Preșcolar și Psihologie cu 

membrii ei, cu numele și locul de muncă al fiecăruia. Acest lucru ar însemna, pentru 

mine, începutul organizării riguroase a Alumni FPSE. 

16. Elita Alumni FPSE din diaspora ar trebui invitată să se implice, măcar episodic, în 

procesul de învățământ din Facultate sau în programe de cercetare ori editoriale inițiate 

de membrii Facultății.    
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IV. CERCETARE ȘTIINȚIFICĂ ȘI FORMAREA TINERILOR 

CERCETĂTORI 

 

Oricât de ireproșabilă și de aplicată ar fi educația pe care o oferim studenților noștri, 

ea nu ne va oferi un avantaj competitiv pe piața educațională românească și 

internațională dacă nu suntem competitivi în planul cercetării.  

Cercetarea științifică din Facultate nu trebuie să însemne, în opinia mea, o adiționare 

de realizări individuale pe care le raportăm fiecare dintre noi la început de an pentru intervalul 

anterior. Ea trebuie să fie un efort colectiv, efectuat în parte pentru beneficiu personal dar și 

în interesul consolidării poziției Facultății.  

Este necesar ca cercetarea din Facultate să fie guvernată de o viziune clară, de 

natură să ne conducă la progrese substanțiale în următorii ani, în condițiile în care fondurile 

de cercetare se obțin prin participarea în competiții acerbe.  

Din punctul de vedere al cercetării științifice, organizarea internă a Facultății 

trebuie să aibă la bază grupuri de cercetare puternic individualizate, care au multe 

dintre calitățile unei firme comerciale. Trebuie să ne obișnuim noi înșine să privim 

organizarea aceasta ca fiind la fel de importantă ca structurarea Facultății pe departamente 

didactice.  

  În mod esențial, trebuie să ne redefinim pe noi înșine ca cercetători care țin 

cursuri. Cred că asta este, de fapt, schimbarea cea mai dificilă. Firește, celor tineri le este mai 

ușor să se conceapă pe ei înșiși astfel. Tinerii care vor fi recrutați de acum înainte și pe care ne 

vom baza în ceea ce privește cercetarea avansată, vor trebui să știe că vin în colectivele 

noastre în mod esențial ca cercetători. 

  Cred că afirmarea unor direcții de cercetare specifice și originale are o 

importanță crucială pentru evoluția Facultății. De aceea, cred că avem nevoie de 

constituirea unor programe de cercetare care să individualizeze laboratoarele noastre de 

cercetare. Cred că trebuie să ținem cont de prioritățile din cercetarea psihologică 

internațională (priorități vizibile în marile jurnale de pedagogie, de educație specială și de 

psihologie), dar trebuie să căutăm, totodată, să testăm ipoteze originale, care să facă pregnante 

contribuțiile colectivelor noastre.  
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Cred, în mod esențial, că, pentru obținerea originalității științifice a Facultății, n-

ar trebui să urmărim doar schemele de finanțare a cercetării promovate de diverse 

instituții, ci să inițiem cercetări neconstrânse de presiunile aplicabilității, foarte creative, 

nefinanțate la început, bazate doar pe motivație intrinsecă și pe curiozitate.  

Măsuri concrete pe care le propun în cadrul strategiei privind cercetarea științifică și 

formarea tinerilor cercetători: 

1. Facultatea trebuie să premieze financiar excelența în cercetare. Facultatea ar putea 

susține, cu aprobarea conducerii Universității, de pildă, participări la conferințele 

importante (am obținut asta în anii anteriori). În orice caz, voi depune eforturi pentru 

multiplicarea granturilor interne destinate susținerii cercetării.   

2. De asemenea, am putea reduce normele didactice ale celor cu rezultate științifice 

excepționale. Ar fi mult mai util pentru Facultate ca ei/ele să se ocupe de cercetare și de 

organizarea cercetării decât să fie împovărați cu sarcini didactice.    

3. Atribuirea unui număr de credite studenților care participă ca subiecți la 

experimente. Măsura aceasta ar putea stimula cercetarea. Obținerea acestor credite ar 

trebui să fie obligatorie.  

4. Propun să identificăm, să alocăm și să amenajăm o sală din corpul D destinată 

exclusiv testării subiecților și desfășurării studiilor empirice în domeniul psihologiei 

și al științelor educației.  

5. Recrutarea de cercetători valoroși în Departamentul de Cercetare al FPSE și 

completarea dotărilor acestui departament cu echipamente de cercetare de nivel apropiat 

de cel al universităților de top. 

6. Trebuie să promovăm programe de cercetare, și nu studii disparate. Ar trebui să 

avem programe de cercetare bazate pe idei noi, fertile și având valență aplicativă. În 

cadrul acestor programe se pot emite ipoteze subtile cu privire la aspecte empirice 

interconectate, strâns legate de ideea fundamentală sau se pot arunca punți spre alte 

domenii, păstrând însă un punct de vedere original și unitar.    

7. Cred că s-ar cuveni să avem comportamente organizaționale asemănătoare cu cele din 

universitățile renumite din Occident, adică să venim la Facultate nu doar pentru a ne 

ține orele, ci și pentru demersurile de cercetare. Ar trebui să petrecem mai mult timp 

la birou, în  laborator și în reuniuni de cercetare. O astfel de schimbare nu ne-ar 
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constrânge în nici un fel, pentru că fiecare dintre noi și-ar păstra libertatea de a decide 

asupra programului propriu.  

8. Am convingerea că valoarea tezelor de licență și de masterat (probabil este și cazul 

unora dintre tezele de doctorat) poate crește numai prin integrarea lor în programe de 

cercetare. Tezele disparate, cu teme alese după preferința personală a studentului 

sunt aproape inutile, făcute doar să treacă o evaluare și să procure diploma 

candidatului. Din păcate, ne risipim eforturile cu astfel de lucrări, în loc să folosim 

energia studenților pentru a examina aspecte oricât de neînsemnate ale unei realități care 

formează obiectul unui program de cercetare.    

9. Treptat ar trebui să schimbăm sistemul prin care studenții își asumă teme de licență. 

Cadrele didactice vor fi invitate să alcătuiască liste cu teme de interes pentru ele, 

decurgând din programele de cercetare. aceste liste vor fi afișate pe site, iar studenții își 

vor putea alege temele. În lista fiecăruia dintre noi ar putea exista teme foarte simple dar 

și teme complexe.    

10. Dizertațiile ar trebui mult întărite sub aspectul calității. Și, poate, orientate într-o 

mai mare măsură, spre cercetarea aplicativă. 

11. Grupurile de cercetare (sau laboratoarele) sunt un mediu de formare pentru tinerii 

cercetători. Ele trebuie să ofere în mod programatic formare postdoctorală 

(atrăgând tineri doctori de la toate universitățile românești și chiar din străinătate), dar 

trebuie să includă și doctoranzi, masteranzi și studenți excepționali de la licență.  

12. Voi sprijini demararea unor masterate în limba engleză. Mi se pare o inițiativă 

excelentă, de natură să stimuleze cercetarea din Facultate.  

13. Este necesară, în opinia mea, o informare a tuturor membrilor Facultății despre 

orice realizare individuală notabilă (apariția unui articol ISI, obținerea finanțării 

pentru un proiect, participarea la o conferință internațională, publicarea unei cărți sau a 

unui capitol într-o carte apărută în străinătate, nominalizarea pentru un premiu sau o 

distincție etc). Transparența, după mine, se referă și la aspectul acesta.  
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V.  COMUNITATE ACADEMICĂ ȘI DEZVOLTAREA RESURSELOR 

UMANE 

  

  Am convingerea că în momentul de față resursele umane ale Facultății sunt bine 

selectate și foarte performante. Totuși, complexitatea și cantitatea sarcinilor didactice și de 

cercetare ne impune să continuăm, în anii următori, recrutarea de noi membri. 

  În ceea ce privește acțiunile administrative, reamenajarea clădirii va constitui un 

obiectiv fundamental al acestui mandat, în cazul în care voi fi numit decan pentru perioada 

2020 – 2024. Proiectul echipei noastre prevede schimbarea acoperișului, a culorii fațadei, a 

pardoselii și renovarea celor patru case ale scărilor.   

  De asemenea, voi urmări, împreună cu membrii echipei, alcătuirea și implementarea 

unui proiect atrăgător de refacere a curții interioare sub titulatura FPSE GOES 

GREEN. În afara calităților estetice și 100% naturale, aceasta ar trebui să capete o valoare 

funcțională pronunțată, în sensul c-ar urma să devină un spațiu intens frecventat de studenți și 

de cadrele didactice.   

Măsuri concrete pe care le propun în cadrul strategiei privind resursele umane și 

activitatea administrativă, în afara celor două deja menționate: 

1. Ne vom dezvolta armonios numai dacă vom mai angaja un număr (restrâns) de 

tinere cadre didactice. Orice nouă angajare ar trebui să ne aducă un avantaj competitiv 

(în special în domeniul cercetării științifice). 

2. Voi propune recrutarea a doi asistenți străini, pe cât posibil, vorbitori nativi de 

limbă engleză. Ei ar putea fi reperați printre cercetătorii post-doctorali de la marile 

universități partenere. Am convingerea că, în timp, influența lor pozitivă ar deveni 

foarte evidentă. 

3. Contribuția cadrelor didactice asociate la dezvoltarea Facultății ar trebui 

revalorizată. Mulți dintre aceștia își construiesc o identitate profesională legată strâns 

de Facultate. Cred c-ar trebui să le oferim mai multe privilegii concrete – de exemplu, 

un spațiu individual de lucru, acolo unde este posibil. Cred, de asemenea, că numele lor 

(și informațiile esențiale despre ei) ar trebui să figureze pe site-ul Facultății.    
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4. Voi media cu bună credință și cu deplină neutralitate orice disensiune care ar putea 

apărea între membrii Facultății.  

5. Voi încuraja celebrarea colegială a unor realizări notabile (bunăoară, lansarea de 

cărți semnate de membrii Facultății, apariția unui articol într-o revistă importantă sau 

lansarea/încheierea unor noi proiecte de cercetare ori intervenție). 

6. Sunt adeptul înființării unei cafeteria în clădirea noastră. Cred că asta ar stimula 

relațiile  amicale și destinse și petrecerea unui timp mai mare la serviciu, dincolo de 

timpul alocat activităților didactice. Evident, un astfel de spațiu ar fi extrem de benefic 

și pentru studenții noștri.   

7. O urgență o reprezintă dotarea clădirii Facultății cu un lift (care ar urma să fie folosit 

mai cu seamă de persoanele cu nevoi speciale). 

8. Voi propune decorarea fațadei dinspre stradă a clădirii cu flori sau/și iluminarea 

decorativă a fațadei pe timp de noapte.   

9. Site-ului Facultății trebuie să i se acorde o atenție cu totul specială. El reprezintă 

oglinda activității noastre și totodată cea mai eficientă manieră de a ne promova. Cred 

că designul ar trebui făcut mai atractiv și întregul site mai comprehensibil.  

10. De asemenea, cred că ar trebui postat mai mult material video decât există acum. 

De exemplu, pentru fiecare dintre membrii facultății ar putea exista un showreel, un 

videoclip de 4-5 minute cu secvențe de la cursuri, seminarii, conferințe ori alte 

manifestări publice.  

11. Voi susține în continuare redactarea, pentru fiecare dintre foștii profesori ai 

Facultății, de articole Wikipedia, în limba română și în limba engleză. Am 

convingerea, în plus, că Facultatea ar avea de câștigat dacă am elabora, în mod 

programatic, astfel de articole și pentru profesorii activi.        

12. Consiliul  Facultății are 16 membri – 12 cadre didactice și 4 studenți. Voi propune 

Consiliului să formeze comisii specializate și să funcționeze inclusiv pe comisii. Am 

putea, după părerea mea, alcătui următoarele comisii: 1. Strategie, reformă și resurse 

umane; 2. Învățământ și calitatea procesului educațional; 3. Cercetare științifică și 

proiecte de intervenție; 4. Imagine și relații internaționale. Desigur, fiecare dintre aceste 

comisii și-ar putea asocia unul sau mai mulți membri ai Facultății care nu fac parte din 

Consiliu, dar al căror aport s-ar putea dovedi prețios.  
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VI. COOPERARE INTERNAȚIONALĂ 

 

  Relațiile naționale, dar mai ales cele internaționale ale unei facultăți sunt resurse 

prețioase care creează avantaje competitive. Eu sugerez o orientare clară spre 

departamentele și facultățile foarte performante din țară și din străinătate, cu schimburi de 

studenți și de cadre didactice acolo unde este posibil, cu proiecte comune de cercetare sau 

intervenție, cu manifestări științifice organizate în comun.  

  Trebuie să aspirăm să devenim atractivi pentru studenții străini. Dacă un tânăr 

dintr-o țară cu tradiție în cercetarea empirică și-ar alege un coordonator de teză de la noi, 

aceasta ar constitui o recunoaștere foarte onorantă a valorii Facultății noastre. 

  De asemenea, trebuie să aspirăm să devenim atractivi (în ceea ce privește participarea 

în proiecte de cercetare sau de intervenție) pentru parteneri valoroși din țară și mai ales din 

străinătate.  

  Măsuri concrete pe care le propun în cadrul strategiei privind relațiile internaționale: 

1. Amplificarea numărului studenților străini care frecventează Facultatea noastră în 

cadrul programului Erasmus. Ar trebui să fim atractivi pentru ei și să avem mijloace 

de a-i decide să vină la Iași.  

2. Site-ul Facultății ar trebui conceput și din această perspectivă. Pe site (și nu numai 

pentru varianta lui în limba engleză) ar trebui să se afle o listă cu numele foștilor 

studenți Erasmus. Și ei sunt alumni ai noștri.   

3. Facultatea ar putea sprijini financiar, în unele cazuri, studenți Erasmus pentru care 

cuantumul bursei este insuficient. 

4. Revistele noastre trebuie să devină atractive pentru cercetătorii proeminenți din țară, dar 

și pentru cei străini.  

5. Vom căuta, în continuare, să atragem participări străine prestigioase la conferințele 

organizate de Facultate.  

6. În privința propunerilor pentru Doctor Honoris Causa, cred c-ar trebui să ne orientăm 

spre cercetători maturi, aflați aproape de apogeul carierei, care au colaborat cu noi 

și au sprijinit Facultatea noastră și care pot face acest lucru și în viitor.  
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VII. COOPERARE CU MEDIUL ECONOMIC ȘI SOCIAL 

   

  Ca universitate humboldtiană cu note de antreprenoriat, Universitatea ”Alexandru Ioan 

Cuza” se interesează de nevoile specifice Regiunii Nord-Est. Universitățile sunt tot mai mult 

privite ca poli de inovare în comunitățile în care sunt active și tot mai mult evaluate din 

perspectiva contribuției lor la dezvoltarea locală. Rectorul Universității noastre, prof. dr. 

Tudorel Toader, și-a manifestat intenția de a crea un cadru de colaborare cu reprezentanții 

mediului de afaceri și cu administrația locală. În acord cu programul rectoral, s-a creat, de 

exemplu, Centrul de transfer tehnologic iTransfer.  

  În ce mă privește, sunt conștient că decanul (în eventualitatea în care voi obține din 

nou numirea în această funcție) trebuie să creeze și să mențină structurile necesare ale 

facultății prin intermediul cărora pot fi livrate către comunitate servicii eficiente și utile. 

De aceea, propunerea mea principală pe această direcție de dezvoltare este crearea unei 

fundații a Facultății, care să funcționeze ca un releu între cadrele didactice și studenții noștri 

(în principal, dar nu exclusiv), pe de o parte, și comunitatea ieșeană, pe de altă parte. Am 

inițiat deja demersuri pentru a transforma și redefini o fostă asociație (Asociația Română de 

Cercetare și Intervenție în Psihologia Socială, ARCIPS).  

  Noua fundație va face fund-raising, apelând la oameni de afaceri ieșeni, asociații 

caritabile, agenții guvernamentale etc. Banii obținuți astfel ar putea fi utilizați pentru a 

finanța proiecte de intervenție vizând rezolvarea unora dintre problemele (sociale, de 

sănătate publică, psihologice, educaționale, economice) ale comunității ieșene. Proiectele 

de intervenție vor avea drept autori studenții de la doctorat, master și licență, cercetătorii sau 

cadrele didactice titulare și asociate din Facultate, dar și din Universitate în întregul ei. Un 

comitet al fundației ar putea aprecia proiectele și decide care dintre ele primește finanțare și 

undă verde pentru punerea în operă. Desigur, în cadrul fundației ar putea exista și un comitet 

responsabil pentru evaluarea finală a intervențiilor realizate. Merită subliniat că multe 

lucrări de licență și disertație (poate chiar doctorat) ar putea avea la bază astfel de 

intervenții concrete (unele chiar de anvergură) în comunitatea locală.          

  Măsuri concrete pe care le propun în cadrul strategiei privind cooperarea cu mediul 

economic și social, în afara creării fundației Facultății descrisă mai sus: 
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1. Proiectul de a realiza un serviciu de asistenţă psihologică în campus trebuie 

continuat. Ar oferi în principal grupuri de suport pentru studenţi. El prezintă marele 

avantaj că s-ar constitui într-un loc de practică pentru studenți noștri.  

2. Horizon 2020 este un program european care se focalizează pe inovare, stimularea 

creșterii economice și identificarea unor soluții eficiente puse la dispoziția utilizatorilor 

finali. Esența lui este cercetarea cu vocație aplicativă. Eu voi stimula pe cât îmi va sta în 

putință participarea membrilor facultății noastre în H2020 și voi facilita, dacă va fi 

posibil, intrarea în diverse consorții candidate.  

3. Voi facilita participarea cadrelor didactice ale Facultății în seminarii care pregătesc 

pentru elaborarea unor propuneri competitive pentru Horizon 2020. 

4. Manifestările din seria Conferințele FPSE s-au desfășurat până acum lunar, în Aula 

Magna ”Mihai Eminescu” și s-au adresat comunității UAIC. Voi propune o 

adresabilitate mai largă, vizând întreaga comunitate urbană ieșeană, și strămutarea lor la 

Casa Studenților sau chiar la Teatrul Național ”Vasile Alecsandri”.   

5. Voi sugera mereu cooperarea cu alte facultăți ale Universității noastre care au 

programe de intervenție în comunitate și consultarea experților de la Centrul Insert al 

Universității. 

6. Voi propune recompensarea de către Facultate a acelora care fac transfer real de 

cunoaștere, care pot concentra cunoașterea științifică într-un produs vandabil, 

rezolvând probleme sociale, educaționale sau psihologice reale.   

 

VIII. CONSIDERAȚII  FINALE 

 

  Într-un eventual nou mandat, voi fi preocupat, împreună cu echipa de la decanat, de 

instaurarea unui climat organizațional bazat pe respectul specificității contribuției fiecăruia și 

pe respectul pentru contribuția individuală la obiectivele comune; de recunoașterea publică a 

efortului didactic; de susținerea financiară a cercetărilor performante prin granturi interne; de 

completarea pragmatismului din cercetare cu demersuri cât mai ingenioase, izvorâte din pura 

curiozitate; de recrutarea de talente, inclusiv din străinătate; de renovarea clădirii și a curții 

interioare; de instalarea ascensorului exterior; de fundația Facultății și de programele ei de 
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intervenție în comunitatea ieșeană; de amenajarea locurilor de interacțiune informală pentru 

studenți; de promovarea Facultății pe plan local prin conferințele FPSE. Evident, vor fi mult 

mai multe lucruri care ne vor preocupa, însă acestea vor reprezenta nucleul dur al acțiunilor 

noastre.  

Concluzia pe care o pot formula în urma celor patru ani de mandat se referă la 

complexitatea sarcinilor ce revin echipei de conducere. Nu e vorba atât de dificultatea 

sarcinilor administrative, cât de diversitatea și multitudinea aspectelor care trebuie 

abordate în gestionarea pe termen lung a problemelor legate de reformarea Facultății 

potrivit planului strategic. Dar această complexitate, privită ca o provocare continuă, nu 

face decât să alimenteze o motivație intrinsecă fără de care dorința de a servi comunitatea 

FPSE și depășirea în sens pozitiv a fișei postului n-ar fi posibile.  

  Bineînțeles, programul propus aici este susceptibil de corecturi și de îmbunătățiri. 

Aștept comentarii și sugestii din partea oricărui membru al comunității FPSE, dat fiind că 

programul nu este altceva decât o sinteză a intereselor noastre comune. Sugestiile pot veni 

acum, în săptămânile acestea electorale, dar vor fi utile oricând în viitor, atunci când, în urma 

unei eventuale numiri ca decan, vom întocmi planul strategic sau planurile operaționale 

anuale. E imposibil să prevedem exact măsurile care vor fi luate în folosul cadrelor didactice, 

studenților și cadrelor auxiliare în următorii patru ani, încât sugestii vor fi mereu posibile. 

Programul managerial asumat conturează doar un cadru, dar sper că bunele intenții ale echipei 

de la decanat au devenit, astfel, foarte clare.   

 

 

 

 

 

 

 


